
گروه اقتصادی - مدیر عامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران به 
بیان توضیحاتی درباره دلیل شلوغی پمپ بنزین ها پرداخت و به حواشی افزایش 
قیمت بنزین، کاهش سهمیه سوخت و کمبود بنزین پاسخ داد. علی اکبر نژادعلی 
مدیر عامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران در خصوص دلیل شلوغی 
پمپ بنزین ها و کاهش کارت های ســوخت در جایگاه های سوخت گفت: در 
ارتباط با توزیع فرآورده های نفتی در جایگاه های عرضه سوخت به میزان مناسب 
بر اساس برنامه تدارکاتی میزان فرآورده به جایگاه ها عرضه می شود در حال حاضر 
هم جایگاه ها به میزان مناســب سوخت دارند و میزان ذخیره هم مناسب است. 
وی با بیان اینکه کمبود سوخت نداریم و مردم به شایعات توجهی نکنند افزود: 
اطمینان خاطر به مردم می دهیم که بنزین به میزان کافی در جایگاه ها و انبارهای 
نفت وجود دارد و تمام شــایعات مطرح شده در خصوص بنزین را رد می کنیم. 
به میزان تعداد خودروهای پلاک گذاری شده کارت سوخت شخصی در اختیار 
مردم وجود دارد و بر اساس مصوبه قانونی موظفیم تحویل بنزین در جایگاه ها بر 
اساس کارت های سوخت به مردم تحویل دهیم. کارت های اضطراری را هم در 
جایگاه ها داریم تا اگر مردم به هر دلیلی نیاز پیدا کردند از این کارت ها استفاده کند.

نژاد علی با بیان اینکه برخی شایعات مطرح شده را تکذیب می کنیم افزود: ما به 
دنبال رسیدن میزان مناسب سوخت به داخل جایگاه ها هستیم و عرضه مناسب 
هم داریم. به میزان مناسب سهمیه بر روی کارت های مالکان خودرو وجود دارد 
و هیچ تغییری در سهمیه سوخت افراد ایجاد نشده است. ۶۰ لیتر به قیمت هزار و 
۵۰۰ تومان و ۱۵۰ لیتر به قیمت ۳ هزار تومان در کارت سوخت افراد وجود دارد. 
مدیر عامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران با بیان اینکه توصیه می کنیم 
مردم از کارت های خودشان استفاده کنند ادامه داد: کارت های اضطراری فقط برای 
شرایط اضطرار است تا مردم اگر سهمیه خود را به پایان رساندند یا کارت خود را 
فراموش کردند از این کارت ها استفاده کنند. وزیر نفت تاکید کرد که خیال مردم 
راحت باشد که افزایش قیمت بنزین صورت نمی گیرد. جواد اوجی  نیز در حاشیه 
جلسه  دولت درباره شایعه گرانی بنزین گفت: من چند بار مصاحبه کرده و افزایش 
قیمت بنزین را تکذیب کردم و شرکت پالایش و پخش بارها این تکذیب را تکرار 
کرده  است. خیال مردم راحت باشد که افزایش قیمت بنزین صورت نمی گیرد 
و دولت چنین برنامه ای ندارد و مردم به شایعات توجه نکنند.وزیر نفت افزود: 
برای تولید بنزین هیچ جای نگرانی نیست و پالایشگاه ها با حداکثر ظرفیت تولید 
مشغول هستند و لجستیک قوی برای توزیع بنزین در سراسر جایگاه ها داریم. 
روال تامین بنزین به صورت عادی انجام می شود و مردم به شایعات توجه نکنند. 
وزارت نفت از تولید خودروهای هیبریدی و برقی حمایت می کند؛ سرمایه گذاری 
که برای تولید خودروهای برقی و هیبریدی سرمایه گذاری کند، خود سوخت یا 
معادل میزان صرفه جویی در مصرف )که تقریبا ۵۰ درصد اســت( مطابق قیمت 

فوب خلیج فارس به آنها کمک خواهیم کرد.

مدیر عامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران پاسخ داد؛

قیمت بنزین افزایش می یابد؟
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گروه اقتصادی - وزیر اقتصاد 
گفت: اگر مانند پارسال پرداخت سود 
برخی شرکت ها با تاخیر مواجه شود، 
در این صورت پرداخت ســود سهام 

عدالت دو مرحله ای خواهد شد.
ســید احســان خاندوزی وزیر 
اقتصاد و دارایی در حاشــیه مراســم 
رونمایی از نظام جدید ارزشگذاری 
دارایی هــای نامشــهود در جمــع 
خبرنــگاران در مــورد زمــان واریز 
ســود ســهام عدالت، اظهار داشت: 
صورت هــای مالــی ســال ۱۴۰۱ 
شرکت های ســهام عدالت به تازگی 

رسیده و اگر همزمان سودها پرداخت 
شود عدد آن افزایش می یابد.

وی افــزود: اما اگر مانند ســال 
گذشته ســود برخی شرکت ها مانند 
پتروشــیمی خلیج فــارس با تأخیر 
مواجه شــود پرداخت ســود سهام 

عدالت دو مرحله ای خواهد شد.
خاندوزی در مورد نرخ خوراک 
پتروشــیمی ها هم گفت کــه بعداً در 
ایــن خصوص اطلاع رســانی انجام 
می شــود. پرداخــت تســهیلات به 
شــرکت های دانش بنیان با رسمیت 

یافتن دارایی های نامشهود

وزیــر اقتصاد و دارایی همچنین 
در این مراسم گفت: در وزارت اقتصاد 
مسئولیت ارائه کالا به مردم را نداریم 
اما این مسئولیت را احساس می کنیم 
که باید زیرســاخت رشد اقتصادی و 

تأمین مالی ارتقا پیدا کند.
منظــر  ایــن  از  افــزود:  وی 
گــذاری  ارزش  دســتورالعمل 
دارایی هــای نامشــهود از گام هایی 
اســت کــه آرزو می کردیــم آن را 
محقــق کنیم، زیرا بخــش مهمی از 
دارایی های شــرکت های دانش بنیان 
پذیرفته نمی شد و تبدیل دانش به یک 

ارزش رســمی در صورت های مالی 
شرکت ها دغدغه بود.

خاندوزی گفت: در یکی دو ماه 
آینده تبدیل اعتبار به ارزش اقتصادی 
را انجام خواهیم داد و خوش حسابی 
شرکت ها را به ارزش تبدیل می کنیم.

وی افــزود: آن چیزی که برای 
شــرکت ها اهمیت دارد و جای خالی 
آن احساس می شد این بود که دارایی 

نامشهود شرکت ها چگونه تشخیص 
داده می شود و در مرحله بعد چگونه 

ارزش گذاری می شود.
وزیر اقتصــاد ادامــه داد: افراد 
متخصــص برای برخی شــرکت ها 
جزو دارایی های اقتصادی محسوب 
می شــود. همچنین شــبکه هایی از 
مشــتریان وســیع خود یک ارزش 
اقتصادی است. ایده ها، اختراعات و 

سایر انواع دارایی ها نیز جزو مواردی 
بود که بــه عنوان دارایــی اقتصادی 

شناسایی نمی شد.
خانــدوزی تاکید کــرد: امروز 
از ایــن جهت اهمیــت دارد که این 
باب گشــوده شد تا بتوانیم از ثمرات 
ارزش گذاری دارایی های نامشــهود 
استفاده کنیم چراکه بعضاً با بی مهری با 

این شرکت ها برخورد می شود.

وی افزود: تلاش ما این اســت 
تا این شــرکت ها بتوانند دارایی های 
خود را نقدپذیر و واقعی کنند. برخی 
شــرکت ها به آســتانه ورشکستگی 
سیاســت گذار  چراکــه  رســیدند 
دارایی های آنها را به رسمیت نشناخته 

است.
خاندوزی گفت: امیدوار هستیم 
ثمرات این پایه گــذاری جدید را در 

صورت های مالی سال ۱۴۰۲ شرکتها 
و تأثیر تسهیلات دریافتی آنها ببینیم.

گــروه اقتصــادی - بــه گفته 
کارشناسان بورس، افراد حتی با سرمایه 
خرد می توانند اقــدام به خرید اوراق 
سلف مسکن کنند و سرمایه خود را در 
برابر نوســانات ناشی از تورم در حوزه 
مسکن پوشــش دهند. فروش متری 
مســکن که از مدت ها قبــل به منظور 
کمک به متقاضیان علاقه مند به سرمایه 
گذاری در حوزه مســکن به خصوص 
متقاضیان خرد مطرح شــده بود گویا 
در حال نزدیک شــدن به ایستگاه های 
پایانی خود اســت. بر این اساس مدیر 
پژوهش توســعه و مطالعات اسلامی 
ســازمان بــورس و اوراق بهادار اعلام 
کرد: تا قبل از پایان ســال ۱۴۰۲ عرضه 
اوراق سلف مسکن را خواهیم داشت.

اوراق سلفی که حامدی مدیر پژوهش 
توســعه و مطالعات اســلامی سازمان 
بورس در خصوص چیستی آن گفت: 
اوراق سلف مسکن اوراقی مبتنی بر عقد 
ســلف طراحی شده است؛ عقد سلف 
بــه افراد این اجازه را می دهد که کالایی 
که نیاز دارنــد را امروز خریداری و در 
زمانی که کالا آماده شــد آن را تحویل 

گیرنــد. او می گویــد: اوراق ســلف 
مســکن به افراد این اجــازه را می دهد 
یک متر مشــخصی از یک ملک را که 
امروز )منظور زمان حال است( قیمت 
گذاری شــده خریداری و صاحب آن 
شــوند و در سر رسید مشخص که در 
امید نامه ذکر شده ملک را تحویل گیرند 
و یا آن را واگذار کنند.اوراقی که امکان 
تحویل فیزیکی مسکن را فراهم می کند؛ 
موضوعی که سخنگوی سازمان بورس 
و اوراق بهادار صبایی در خصوص آن 
گفت: افراد می توانند با قیمت روز این 
اوراق را خریداری کرده و اگر در زمان 
سررسید دارای تعداد مشخصی از این 
اوراق )بــه تعــداد دریافت یک واحد 
مسکونی( باشند، این امکان وجود دارد 
تا آن را تبدیل به واحد مسکونی کنند و 

مسکن خود را تحویل بگیرند.
عرضه اوراق سلف مسکن که به 
گفته مسئولان و کارشناسان مزیت های 
مختلفی از جملــه امکان خرید متری 
مســکن را برای افــراد فراهم می کند؛ 
مــوردی که حامــدی در گفت و گو با 
باشگاه خبرنگاران جوان در خصوص 

آن گفت: در حوزه مسکن برای این که 
مردم بتوانند به صورت خرد به عبارتی 
متری، مســکن خریــداری کنند این 
اوراق طراحی شــده است.در ادامه هم 
کارشــناس بازار سرمایه محمد خبری 
زاده به باشگاه خبرنگاران جوان گفت: 
مزیت عرضه اوراق سلف مسکن را از 
دو بعُد می توان مورد بررسی قرار داد اول 
از بعُد عرضه کنندگان که با انتشــار این 
اوراق می توانند تامین مالی بسیار آسوده 
تری نســبت به روش های سنتی دیگر 
داشته باشند از بعُد خریداران این اوراق 
نیز، این امکان فراهم می شود که با سرمایه 
خرد بتوانند در حوزه مســکن سرمایه 
گذاری کنند و ریســک های موجود را 
در قبال نوســانات این حوزه پوشش 
دهند. در ادامه هم صبایی ســخنگوی 
ســازمان بورس گفت: بازار مسکن به 
طور ســنتی بازاری جذاب برای مردم 
و ســرمایه گذاران بوده و مردم از طریق 
این ابزار می توانند حتی با سرمایه های 
اندک نیز اقدام به خرید اوراق ســلف 
مســکن کنند و سرمایه خود را در برابر 
نوسانات ناشی از تورم در حوزه مسکن 

پوشــش دهند. دیگر کارشناس بازار 
ســرمایه مهدی بیات منش هم گفت: 
اوراق سلف مسکن به دلیل ظرفیت ها و 
قابلیت ها و سازوکار هایی که در اختیار 
دارد، می تواند در یک وضعیت شفاف و 
محیط رقابتی، نوسان های بازار مسکن 
را کنترل کند و دســت ســودجویان را 
بسته نگه دارد.او افزود: تحویل به موقع 
واحد های مســکونی نیز بــا توجه به 

نظارت های بورس از دیگر ویژگی های 
این اوراق اســت. البته هنوز شرایط و 
نحوه انتشار این اوراق مشخص نیست، 
اما انتظــار می رود مدیــران طرح، در 
عملیاتی شدن آن اهتمام بیشتری داشته 
باشــد که علاوه بر ســازندگان، مردم 
نیز از شــفافیت بورس ها و این اوراق، 
حداکثر سود را ببرند. به گفته مسئولان، 
عرضه اوراق ســلف مسکن اولویت 

ســازمان بورس است و بناست در یک 
ماه آینده دستورالعمل آن تدوین شود و 
بعد هیات مدیره سازمان بورس تا پایان 
مهر دســتورالعمل را احتمالا تصویب 
خواهد کرد و این اوراق تا پایان ســال 
۱۴۰۲ عرضه خواهد شــد؛ اوراقی که 
بــا مزیت های مختلفی از جمله امکان 
خرید متری مسکن را برای افراد فراهم 

خواهد کرد.

گروه اقتصادی - ســخنگوی 
آب گفــت: با اجرای ۵ ابرپروژه، یک 
میلیارد مترمکعب به ظرفیت کشور در 
بهره بــرداری از منابع آب دریا اضافه 

خواهد شد.
عیسی بزرگ زاده مدیرکل دفتر 
برنامــه ریزی کلان منابع آب و تلفیق 
بودجه شــرکت مدیریت منابع آب  و 
ســخنگوی صنعت آب در خصوص 

نقشــه راه وزارت نیرو برای استفاده 
از منابــع آب دریا گفت: ۵ ابرپروژه با 
برآورد سرمایه گذاری اولیه بیش از ۸ 

میلیارد دلار تعریف شده است.
او ادامه داد: پروژه دالان شــرقی 
برای استان های سیستان و بلوچستان، 
خراســان جنوبی و خراسان رضوی، 
دو خــط برای یزد و کرمان که یکی از 
آن ها ۹۶ درصد پیشرفت داشته  و خط 

یک در حال بهره برداری است. پروژه 
خــط اصفهان و پــروژه فارس را هم 
داریم که همگی پیشــرفت کار داشته 
انــد. بــزرگ زاده می گوید: با اجرای 
ایــن پروژه ها رشــد قابل توجهی در 
زمینه استفاده ما از منابع آب دریا رقم 
خواهد خورد. هر کدام از این خط ها 
حدود ۲۰۰ میلیون مترمکعب ظرفیت 
خواهند داشت و تنها با این پنج پروژه 

۱ میلیــارد مترمکعب به ظرفیت ما در 
استفاده از منابع آب دریا اضافه خواهد 
شد. این موارد تنها برای بخش درون 
ســرزمینی است و ما برای ساحل هم 

برنامه هایی داریم.
بــزرگ زاده در خصوص زمان 
بهــره برداری از ایــن طرح ها گفت: 
بخش زیــادی از ایــن پروژه ها باید 
تا پایان دولت ســیزدهم به سرانجام 

برســد. به عنــوان مثال سیســتان و 
بلوچســتان هدف گذاری شــده و تا 
انتهای سال بعد به زاهدان برسیم، اما 

خراسان بیشتر طول خواهد کشید.
او در پاســخ بــه اینکــه آب 
اســتحصال شــده به چه بخش هایی 
تخصیص داده خواهد شد گفت: اصل 
مصرف برای صنعت اســت، اما برای 
شرب شهر های در مسیر هم جوابگو 

خواهد بود. در سیستان و بلوچستان 
۵۰ میلیون مترمکعب در سال به نوار 
ساحلی برای چابهار تحویل خواهیم 
داد. ۳۰ میلیون مترمکعب به شهر های 
مسیر تا زاهدان خواهیم دادیم و برای 
خود زاهــدان و سیســتان هم ۱۰۰ 
میلیون مترمکعب در نظر گرفته شده 
کــه امیدوارم آب شــرب این مناطق 

تأمین شود.

خاندوزی وزیر اقتصاد:

پرداختسودسهامعدالتاحتمالادومرحلهایمیشود

مدیرکل دفتر برنامه ریزی کلان منابع آب:

 

اقتصادی

گروه اقتصادی- ســید میعاد 
صالحی، معاون وزیر راه و شهرسازی 
و مدیرعامــل راه آهــن جمهــوری 
اسلامی ایران در همایش بین المللی 
بهینه ســازی مصــرف و بهره وری 
انرژی ایران، گفت: با وجود تأکیدات 
مکرر رهبر معظم انقلاب و همچنین 
اسناد بالادســتی مبنی بر توجه ویژه 
دولت هــا به گســترش حمل و نقل 
ریلی، در طول ســالیان گذشــته این 
حوزه مورد غفلت واقع شده و عقب 
ماندگی جدی در این زمینه مشــهود 
است که مورد گلایه رهبری در دیدار 
با دانش آموزان در ســال گذشته قرار 

گرفت.
صالحی با بیان اینکه راه آهن یکی 
از نمادهای صرفه جویی انرژی و نماد 
همکاری بین وزارت نفت و وزارت 
راه و شهرسازی است، تصریح کرد: 
بــه رغم تأکیدات مقام معظم رهبری 
به حوزه ریلی و همچنین تصریح بند 
الف ماده ۵۷ قانون برنامه ششم توسعه 
مبنی بر اختصاص سهم یک درصدی 
از فروش نفت بــه حوزه ریلی، طی 
۵ ســال ۱۳۹۶ تا ۱۴۰۰ که این سهم 
حدود ۷ هــزار و ۷۰۰ میلیارد تومان 
می شد، یک ریال هم به حوزه ریلی از 
سوی سازمان برنامه و بودجه دولت 

قبل اختصاص داده نشده است.
وی در ادامــه، با بیــان اینکه در 
بزرگترین پهنه خاکــی جهان ایران 
دقیقــاً در مرکــز قــرار دارد، گفت: 
نرخ حمل هر تن بار از ســرخس تا 
بندرعبــاس به طول بیــش از ۱۶۰۰ 
کیلومتــر بــا قطار حــدود ۳۰ تا ۴۰ 
دلار اســت و بابــت حمل آن حدود 
۷ تا ۱۰ لیتــر گازوئیل معادل حدود 
۷ تا ۱۰ دلار مصرف می شود. این در 
حالی اســت که در حمل بار از طریق 
جاده، با وجــود آنکه بابت حمل هر 
تــن کالا همین ۳۰ تــا ۴۰ دلار عاید 
کشــور می شود؛ اما مصرف سوخت 
آن از طریق جاده حدود ۶۰ تا ۷۰ دلار 
اســت و دولت برای ترانزیت هر تن 

کلًا به صورت جاده ای ۳۰ تا ۴۰ دلار 
به ســایر کشورها یارانه می دهد. این 
یعنی در صورتی که ۱۰ میلیون تن بار 
از طریق ریلی حمل شود، حدود ۲۰۰ 
میلیون دلار برای کشور عایدی دارد 
اما اگر همین مقدار کالا از طریق جاده 
حمل شــود، ۳۰۰ تا ۴۰۰ میلیون دلار 
به کشور یارانه پنهان تحمیل می کند 
و در واقع تراز مصرف انرژی را منفی 

می کند.
معاون وزیر راه در بخش دیگری 
از صحبت های خود خواستار توجه 
ویــژه نمایندگان مجلس شــورای 
اســلامی از جمله ریاست مجلس و 
همچنین کمیسیون انرژی برای توجه 
ویژه به موضوع حمل و نقل ریلی در 
برنامه هفتم توسعه کشور شد و افزود: 
یکی از بســترهایی که در طول هفت 
سال گذشته در پستوهای بروکراسی 
کشــور خاک می خــورد، موضوع 
استفاده از ظرفیت ماده ۱۲ قانون رفع 
موانع تولید برای کمک به ســرمایه 
گــذاری در صنعت ریلــی از محل 
کاهش مصرف ســوخت بود که پس 
از پیگیری های انجام شده و حمایت 

وزیــر محتــرم راه و شهرســازی و 
همکاری وزیر محترم نفت نهایی شد 
و بالاخره هفته گذشــته قراردادهایی 
در این زمینــه با بخش خصوصی به 
ارزش ۲ هزار میلیــارد تومان منعقد 
شده تا از محل صرفه جویی مصرف 
ســوخت، مشــوق هایی به سرمایه 
گــذاران بخش خصوصی که پیش از 
این در توســعه ناوگان ریلی سرمایه 

گذاری کرده انــد، پرداخت گردد که 
این موضوع می تواند جهش بزرگی 
در توسعه حمل و نقل ریلی کشور و 
همچنین رونق در شرکت های تولید 
کننده داخلی واگن و لکوموتیو ایجاد 

کند.
مدیرعامل راه آهن از رشــد ۴۸ 
درصدی تولید واگن در ســال ۱۴۰۱ 
نسبت به سال گذشته خبر داد و تاکید 
کــرد: در ســال ۱۴۰۱ بیش از ۱۵۹۸ 
واگن از ســوی تولیدکنندگان بخش 
خصوصی ساخته شد که امیدواریم با 
تزریق منابع ناشی از ماده ۱۲، علاوه بر 
کاهش مصرف سوخت بیشتر، شاهد 
افزایش بیشتر تولید داخلی در صنعت 

ریلی باشیم.

کنفرانس و نمایشگاه بین المللی 
بهینه ســازی مصــرف و بهره وری 
انرژی ایران روز گذشــته با حضور 
رئیس مجلس شورای اسلامی، وزیر 
نفــت، نمایندگان عضو کمیســیون 
انــرژی و مدیرعامل راه آهن در مرکز 
همایش های پژوهشگاه صنعت نفت 

برگزار شد.
محمد باقــر قالیباف هم در این 

کنفرانس، از عــزم دولت و مجلس 
جهت صرفه جویی معــادل ۳ و نیم 
میلیون بشــکه نفــت در روز تا پایان 
برنامــه پنج ســاله هفتم خبــر داد و 
گفت: مــا در خدمت دولت محترم، 
مخصوصــاً دو وزارتخانه نفت و راه 
که در تولید و مصرف سوخت فعالیت 
دارند، برای برداشتن این تحول عظیم 

در برنامه هفتم هستیم.
رئیس مجلس شورای اسلامی 
تصریح کرد: اکنون مهم ترین موضوع، 
نوع رویکرد ما به بهینه سازی مصرف 
سوخت است که بخش حمل و نقل 
سهم بزرگی در آن دارد و باید انگیزه 
کافی بــرای صرفه جویــی با انتفاع 
اقتصادی از این محــل برای فعالان 
این حوزه ایجاد شود تا شاهد کاهش 

مصرف سوخت در کشور باشیم.
محمــد جواد اوجی، وزیر نفت 
هم در این کنفرانس با اشــاره به عدم 
اجرای ماده ۱۲ در ســنوات گذشته و 
دغدغه سرمایه گذاران، گفت: تغیراتی 
در قانون با حمایت کمیسیون انرژی 
مجلس و ریاســت مجلس شورای 
اسلامی صورت پذیرفت و امیدواریم 
با قانون مجلس، سرمایه گذاری ها به 
جای ســکه و ارز و مســکن، به این 
بخش هدایت شود تا بتوانیم ناترازی 
موجود در حوزه انرژی را حل و فصل 

کنیم.

معاون وزیر راه و شهرسازی پاسخ داد:

چرا ریل تنها راه تبدیل ایران 
به مرکز ترانزیت منطقه است؟

با وجود تاکیدات مکرر رهبر معظم انقلاب و همچنین اسناد بالادستی مبنی بر توجه ویژه دولت ها به گسترش 
حمل و نقل ریلی، در طول سالیان گذشته این حوزه مورد غفلت واقع شده است.

گروه اقتصادی -  مزایای استفاده 
از فناوری اطلاعات و ابزارهای رایانه ای 
بر کســی پوشیده نیســت؛ برگزاری 
انتخابات به صورت الکترونیکی هم 
موضوعی است که می تواند مانند سایر 
امــور با جایگزین کــردن روش های 
پیشرفته به جای سنتی انجام شود و در 
نتیجه بر سرعت و دقت کارها افزوده 

و هزینه ها کاهش داده شود.
انتخابات تنها شــامل رای گیری 
نیســت و پیش از آن با دستور شروع 
انتخابات آغاز می شود و الکترونیکی 
بودن هر یک از فرایندهای انتخاباتی، 
 E-election انتخابات الکترونیکی یا
را رقــم می زند، اما چیزی که بین عوام 
به اسم انتخابات الکترونیکی شناخته 
می شــود، رای گیری الکترونیکی یا 
E-voting اســت. اولیــن فرایند 
روز رای گیری، احراز اصالت ســند 

هویتی رای دهنده اســت که در حال 
حاضر در تمامی شــعب به صورت 
الکترونیکی انجام می شــود و شامل 
کنترل شــماره ملی فرد برای محدوده 
ســنی و جلوگیــری از جعلی بودن 
و رای تکــراری اســت و درنهایت 
تفاوت اصلی شــعب تمام مکانیزه با 
سایر شــعب، اخذ رای و شمارش آرا 
به صورت الکترونیکی است. در حال 
حاضر، اغلب فرایندهای انتخاباتی در 
بســیاری از کشورهای دنیا به صورت 
الکترونیکی انجام می شــود، اما اخذ و 
شمارش آرا همچنان با استفاده از کاغذ 
است.بر این اساس می توان ادعا کرد از 
الکترونیکی شدن انتخابات ایران بدون 
در نظر گرفتن فرایند رای گیری، چند 
دوره ای می گذرد و با مطرح شدن این 
موضوع که طی ســالهای اخیر انجام 
شده، گفته شده زیر ساخت های لازم 

برای اجرای آن وجود دارد.
برگــزاری انتخابات به صورت 
الکترونیکی از چند بعد حائز اهمیت 
است؛ در گام اول هزینه های انتخاباتی 
کاهش و از سوی دیگر دقت و سرعت 
عمل فرآیند انتخابات افزایش می یابد. 
مسئولان براین باور بودند در انتخابات 
مجلس و شوراها که تعداد کاندیداها 
بسیار بالاست و شمارش آرا به صورت 
دستی طول می کشد، باید انتخابات به 
صورت الکترونیکی برگزار شــود اما 
گفته می شــود که در انتخابات مانند 
خبرگان رهبری و ریاست جمهوری 
بهتر است به روش سنتی عمل شود.  

دوازدهمیــن دوره انتخابــات 
مجلس شورای اسلامی قرار است در 

تاریخ ۱۱ اسفندماه سال جاری برگزار 
شود؛ در این راســتا خردادماه امسال 
نمایندگان مجلس شــورای اسلامی، 
وزارت کشــور را موظف کردند تا در 
حداقل یک هشــتم حوزه های دارای 
تعدد کرســی مجلس، انتخابات را به 
صــورت کامــلًا الکترونیکی برگزار 
کننــد. در همین رابطــه اخیرا هادی 
طحان نظیف- ســخنگوی شــورای 
نگهبان- درباره برگزاری الکترونیک 
انتخابات گفته اســت: این موضوع در 
اسناد بالادستی وجود دارد و در قانون 
جدید نیز به آن اشاره شده است، البته 
از ۲۵ فرآینــد موجود در انتخابات ۲۴ 
فرآیند به صورت الکترونیک در حال 
انجام است و وزارت کشور هم اعلام 

آمادگی کرده است اما درباره اخذ رأی 
منتظر دریافت طرح وزارت کشــور 
هســتیم تا پس از آن اعلام نظر کنیم. 
اگر نکات فنی در این طرح لحاظ شده 
باشــد و تایید های فنی کسب شود،  
شورای نگهبان هم مخالفتی با برگزاری 
انتخابات به صورت الکترونیک ندارد.  
موضوعی کــه وی در تازه ترین 
اظهارات خود به آن اشاره و گفته است 
هفته گذشــته جلسه ای در کمیسیون 
شوراهای مجلس برگزار شد. یکی از 
بحث هایی که در آنجا مطرح شد بحث 
انتخابــات الکترونیکی بود و برخی از 
نماینده ها دغدغه هایی داشتند که باید 
نســبت به آن دغدغه ها چاره اندیشی 
صورت گیرد و راه حل هایی پیدا کرد 

تا در فرض اجرا ما اختلاف نظر مواجه 
نباشیم. به هر حال جلسات کارشناسی 
در حــال برگزاری اســت و هنوز به 
نتیجه نهایی نرسیده است.طبق اعلام 
کارشناسان، احراز هویت الکترونیکی 
از زمانی که اطلاعات وارد دســتگاه 
می شود، یک ثانیه انجام می شود البته 
در مناطقی که امکانات زیرســاختی 
ضعیف تر است، احراز هویت حداکثر 
ده تــا پانزده ثانیه انجام می شــود.طی 
سالهای گذشته درباره طراحی و امنیت 
دستگاه های احراز هویت اعلام شده 
بود که کلیه طراحی های دستگاه ها در 
داخل کشــور انجام شده است و اصلا 
دســتگاهی مشابه دســتگاه ها وجود 
ندارد. تمام سیســتم های رمزنگاری، 

نرم افــزاری و حتــی سیســتم عامل 
دستگاه ها مخصوص این دستگاه بوده 
و در داخل کشور طراحی شده است.

برخــی قطعاتی که بــه لحاظ 
اقتصادی تولید آنها مقرون به صرفه نبوده 
یا تکنولوژی آن در داخل کشور نبوده 
است هم وارد شده است. دستگاه ها به 
گونه ای  طراحی شــده که امکان هک 
شــدن آنها بســیار ضعیف است و از 
ایــن بابت نگرانی وجود ندارد. بر این 
اســاس شماره ملی ارسال و در پایگاه 
این شماره بررسی می شود تا کنترل کند 
فرد پیش از این رای داده است یا نه.در 
این راستا بحث فراهم شدن ملزومات 
و زیرســاخت های ارتباطی پایدار و 
حفظ امنیت اطلاعات، برای برگزاری 
تمام الکترونیکی انتخابات، از اهمیت 
ویژه برخوردار اســت.طی ســالهای 
گذشــته کل مجموعه زیرســاختی 

کشــور و وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات با برگزارکنندگان انتخابات 
همراهی  کرده و همه آماده باش بودند 
تا احراز هویت بدون ریسک عملیاتی 
شــود. از سویی همواره تاکید شده که 
ارتباطات اینترنت پایدار خواهد بود. 
اما قطع احتمالی اینترنت هم موجب 
قطع شدن دستگاه ها نخواهد شد زیرا از 
فضای اینترنت استفاده نمی شود.طبق 
آنچه طی ســالهای گذشته اعلام شده 
برای ستاد انتخابات یک شبکه مستقل 
از اینترنت در نظر گرفته می شــود که 
مشکلات اینترنت را ندارد و بسیاری از 
فعالیت ها به لحظه در آن انجام می شود 
و شــعبات اخذ رای با ستاد انتخابات 
ارتباط به لحظه دارند، به طوری که اگر 
کسی رای بدهد، شماره کارت ملی اش 
در شــبکه ثبــت می شــود و این فرد 
نمی تواند در جای دیگری رای بدهد.

انتخاباتامسالتمامالکترونیکیمیشود؟

 اکنون مهم ترین موضوع، نوع رویکرد ما به بهینه سازی مصرف سوخت است که بخش حمل 
و نقــل ســهم بزرگی در آن دارد و باید انگیزه کافی بــرای صرفه جویی با انتفاع اقتصادی از 
این محل برای فعالان این حوزه ایجاد شود تا شاهد کاهش مصرف سوخت در کشور باشیم.
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